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ဤလစဥ္သတင္းလႊာကို အျပည္ျပည္ဆုိင္ရာဖြံ႕ၿဖိဳးေရးသုေတသနစင္တာ (IDRC) ၏ ကူညီေထာက္ပံ့မႈျဖင့္ ထုတ္ေ၀ပါသည္။ သတင္းလႊာကို အခမဲ့ရယူႏုိင္ရန္ 
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ဇူလိုင္ ၁၅၊ ၂၀၁၉

ျမန္မာႏိုင္ငံတြင္ က်ား-မေရးရာတန္းတူညီမွ်မႈရွိေရးအတြက္ ျမႇင့္တင္လုပ္ေဆာင္ျခင္း စကားဝိုင္းေဆြးေႏြးပြဲကို 
ဇူလိုင္လ ၁၀ ရက္ေန႔က ရန္ကုန္ၿမိ ႕ဳ Mercure Hotel တြင္ က်င္းပျပဳလုပ္ခ့ဲပါသည္။ ယင္းေဆြးေႏြးပြသဲည္ International 
Development Research Centre (IDRC) မွျပဳလုပ္သည့္ The Knowledge Hub and Market Place 2019 
အစီအစဥ္ေအာက္တြင္ က်င္းပျပဳလုပ္ျခင္းျဖစ္သည္။

စကားဝိုင္းေဆြးေႏြးပြဲတြင္ IDRC ၏ ေထာက္ပံ့မႈျဖင့္ က်ား-မေရးရာႏွင့္ပတ္သက္သည့္ သုေတသနျပဳလုပ္ေနသည့္ 
အဖြဲ႕အစည္း (၄) ဖြဲ႕မွ ပါဝင္ေဆြးေႏြးခဲ့သည္။ ျမန္မာႏိုင္ငံအတြင္း က်ား-မေရးရာတန္းတူညီမွ်မႈအေပၚ သေဘာထား၊ 
စိန္ေခၚမႈမ်ားႏွင့္ သုေတသနေတြ႕ရွိခ်က္တခ်ဳိ႕ကို ေဆြးေႏြးခဲ့ၾကၿပီး ေဆြးေႏြးခ်က္အခ်ဳိ႕ကို ေကာက္ႏုတ္ေဖာ္ျပပါသည္။

က်ား-မတန္းတူညီမွ်ေရး
ဘာအခက္အခဲေတြ ရွိေနလဲ
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ေဒၚခင္မမမ်ဳိး

ဦးေဆာင္ဒါ႐ိုက္တာ
Myanmar Institute of Gender Studies (MIGS)

ေဒါက္တာမင္းေဇာ္ဦး

အလုပ္အမႈေဆာင္ဒါ႐ိုက္တာ
Myanmar Institute for Peace and Security (MIPS)

ခြဲျခားဆက္ဆံမႈက အမ်ိဳးသမီးေတြဆီက ပိုေတြ႕ရတယ္
ကြၽန္မတို႔ Advocacy က ဧရိယာေလးခုလုပ္ေန 

တယ္။ Meta level အေနနဲ႔ႀကံဳရတဲ့ အခက္အခဲကေတာ့ 
social norms ေတြ ျဖစ္ပါတယ္။ အရမ္းထူးျခားတာ 
တစ္ခုက အမ်ဳိးသားက အမ်ဳိးသမီးကို ခြဲျခားဆက္ဆံမႈေတြ 
လုပ္ေနတယ္လုိ႔ ထင္ၾကတယ္။ ကြၽန္မ Male Policy Maker 
ေတြနဲ႔ အဲဒီအခက္အခဲ သိပ္မေတြ႕ရဘူး။ အမ်ဳိးသမီးေတြနဲ႔ 
ေတာ့ ေတြ႕ရတယ္။ သူတို႔ကိုယ္တိုင္ ေခါင္းေဆာင္ျဖစ္ေန 
တယ္၊ ပါဝင္ေနတာပဲဆုိၿပီးေတာ့ ျမန္မာျပည္ရဲ႕ ၀ ဒသမ ၀၁ 
ရာခုိင္ႏႈန္းေလာက္ကုိ ကုိယ္စားျပဳထားသူေတြက ျမန္မာ 
ျပည္ထဲမွာ အမ်ဳိးသမီးေတြေခါင္းေဆာင္မႈမွာ ျပည့္စံုေန 
ၿပီ၊ က်ား-မေရးရာတန္းတူညီမွ်မႈ ျပည့္စုံေနၿပီဆုိၿပီး က်ား-မ 
ေရးရာတန္းတူညီမွ်မႈလႈပ္ရွားမႈကို သိပ္အေရးမပါဘူးလို႔ 
ယူဆတာကို အမ်ဳ းိသမီးအမ်ားစုဆီက ေတြ႕ရပါတယ္။ 
ေနာက္တစ္ခုက လိင္ပုိင္းဆုိင္ရာ အၾကမ္းဖက္မႈေတြျဖစ္တ့ဲ 
အခါ အမ်ဳ းိသမီးေတြ အဝတ္အစားလုံလုံၿခံဳၿခံဳမဝတ္လုိ႔ျဖစ္ 
တာပါဆုိတ့ဲကိစၥရပ္ေတြကုိ အမ်ဳ းိသမီးေတြကပဲ advocate 
လုပ္ေနလို႔ ကြၽန္မတို႔က ဒါမဟုတ္ပါဘူးဆိုၿပီး ျပန္ေျပာေန 
ရပါတယ္။

Gender လုိ႔ေျပာတိုင္း အမ်ဳ းိသမီးအေရးလုိ႔ သတ္မွတ္ 
လိုက္ၾကတယ္

Gender and Women Affairs လို႔ေျပာလုိက္တိုင္း 
ဘာသာျပန္လုိက္တာက Women လို႔ျဖစ္သြားၿပီး ဒါကို 
အမ်ားျပည္သူက လက္ခံသြားတယ္။ ျမန္မာႏိုင္ငံမွာ 
Women လို႔ဆိုလုိက္တာနဲ႔ ပါဝါရွိသူမ်ားရဲ႕ အမ်ဳိးသမီးမ်ား 
ဦးေဆာင္လႈပ္ရွားတဲ့အေရးကိစၥလို႔ ယူဆၾကတယ္။ 
Women day ေတြက်င္းပတာက ပိုၿပီးသိသာထင္ရွား 
လာၿပီး Gender ကုိ အမ်ဳ းိသားေတြက အမ်ဳ းိသမီးေတြ 
အေရးလုိ႔ သတ္မွတ္လုိက္ၾကတယ္။ အဲဒီလို အဓိပၸာယ္ 
ေကာက္ယူမႈက အႀကီးအက်ယ္စိန္ေခၚမႈရွိပါတယ္။

အမ်ဳိးသမီးရဲဝန္ထမ္းေတြ ဘာေၾကာင့္ခန္႔အပ္သလဲ
ျမန္မာႏိုင္ငံမွာ Gender ဆိုတဲ့အေၾကာင္းအရာက အေရးႀကီးတဲ့ 

အခန္းက႑တစ္ခုမွာ ရွိတယ္ဆိုတဲ့အေနအထားကို ကြၽန္ေတာ္တို႔ 
စဥ္းစားၿပီး သုေတသနလုပ္တာရွိပါတယ္။ ကြၽန္ေတာ္တို႔ သိခ်င္တာက 
ဥပမာ- ျမန္မာႏိုင္ငံရဲတပ္ဖြဲ႕မွာ အမ်ဳိးသမီးရဲအရာရွိေတြ ေတြ႕လာရ 
တယ္။ဘယ္လိုေၾကာင့္ ခန္႕အပ္လာတာလဲသိခ်င္ေတာ့ အဲ့ဒီအခ်ိန္မွာ 
policy decision လုပ္ခဲ့သူေတြနဲ႔ အင္တာဗ်ဴးေတြ အမ်ားႀကီးလုပ္ျဖစ္ 
တယ္။ သူတို႔ကိုေမးတဲ့အခါ တစ္ခုက တျခားႏိုင္ငံေတြမွာ အမ်ဳိးသမီး 
ရဲဝန္ထမ္းေတြရွိၿပီး ဒီမွာမရွိေတာ့ ဒါကိုေရြးရတယ္ဆိုၿပီး ေျပာတယ္။ 
အဲ့ဒီမွာ ကြၽန္ေတာ္ ဘာကိုသတိထားမိလဲဆုိေတာ့ policy maker ေတြ 
က လုံၿခံဳေရးက႑မွာ အမ်ဳ းိသမီးပါဝင္မႈကို စဥ္းစားတဲ့အခါ Supply- 
Driven ပံုစံနဲ႔ စဥ္းစားတယ္။ အမ်ိဳးသမီးထုလိုအပ္တဲ့ဝန္ေဆာင္မႈကို 
ျဖည့္ဆည္းႏိုင္ဖို႔ အမ်ဳိးသမီးရဲဝန္ထမ္းေတြလိုအပ္လို႔ ခန္႔အပ္ရတယ္ 
ဆိုတဲ့ Demand-Driven ပံုစံနဲ႔ စဥ္းစားတာမဟုတ္ဘဲ Supply ကို 
အေျခခံစဥ္းစားတယ္။ ငါတို႔က ေပၚလစီလုပ္ထားတယ္၊ တျခားႏိုင္ငံ 
ေတြမွာလည္းရွိတဲ့အတြက္ ငါတို႔ဆီမွာလည္း အမ်ဳိးသမီးရဲဝန္ထမ္းေတြ 
ရွိသင့္တယ္ဆိုတဲ့အေျခခံနဲ႔စဥ္းစားၿပီး ခန္႔အပ္တာ ေတြ႕ရတယ္။ 

ေနာက္တစ္ခုက အမ်ဳိးသမီးေတြနဲ႔ပတ္သက္ၿပီး ဝန္ေဆာင္မႈေပးတဲ့ 
အပုိင္းမွာလည္း ဥပမာ-အမ်ဳ းိသမီးတစ္ေယာက္ လိင္ပုိင္းဆုိင္ရာ အၾကမ္း 
ဖက္မႈက်ဴးလြန္ခံရလုိ႔ report လုပ္မယ္ဆိုရင္ သူ႔ကိုအင္တာဗ်ဴးလုပ္တဲ့ 
သူက အမ်ဳိးသမီးရဲဝန္ထမ္းျဖစ္ရမယ္။ အဲဒီလိုကိစၥမ်ိဳးေတြအတြက္ 
ဒီရပ္ကြက္မွာေတာ့ အမ်ဳိးသမီး ဘယ္ေလာက္ရာခိုင္ႏႈန္းရွိတယ္၊ အဲဒီ 
အတြက္ အမ်ဳိးသမီးရဲဝန္ထမ္း ဘယ္ေလာက္ထားရမယ္ဆိုတဲ႔ အေျခခံ 
စဥ္းစားတာမ်ဳိး မေတြ႕ရ ဘူး။ သူတို႔က သူတို႔ရဲ႕ resourceေပၚ မူတည္ၿပီး 
စဥ္းစားတယ္။ အဲဒီေတာ့ အမ်ဳ းိသမီးရဲဝန္ထမ္းမရိွတ့ဲေနရာမ်ဳ းိမွာ လိင္ပုိင္း 
ဆုိင္ရာ အၾကမ္းဖက္မႈျဖစ္ရင္ အမ်ဳိးသမီးေတြက သြားဖို႔အခက္အခဲ 
ရွိလာတယ္။ ဒီလိုအခက္အခဲေတြရွိေတာ့ လံုၿခံဳေရးနဲ႔ပတ္သက္ၿပီး 
အမ်ားျပည္သူကို ဝန္ေဆာင္မႈေပးတဲ့အခါမွာ Supply-Driven 
Perspective  ကေန Demand-Driven Perspective ကုိ ကူးေျပာင္း 
ဖို႔လိုပါတယ္။
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အမ်ဳိးသမီးအမတ္ေတြပိုမ်ားလာဖို႔ ပါတီေတြမွာ ေသခ်ာခိုင္မာတဲ့ 
နည္းဗ်ဴဟာေတြ ရွိမေနဘူး

ကြၽန္မတုိ႔ EMReF က International Development Research 
Centre (IDRC) နဲ႔တြဲၿပီး အမ်ဳိးသမီးမ်ား ႏိုင္ငံေရးမွာပါဝင္မႈနဲ႔ 
ပတ္သက္ၿပီး သုေတသနကို ၂၀၁၈ ကစၿပီး လုပ္ေနပါတယ္။ သမိုင္း 
တစ္ေလွ်ာက္မွာ အမ်ဳိးသမီးေတြ ႏိုင္ငံေရးမွာပါဝင္လာခဲ့တာက 
အရင္ကထက္စာရင္ အေျခအေနတုိးတက္လာတယ္ဆုိေပမယ့္ တျခား 
အေရွ႕ေတာင္အာရွႏိုင္ငံေတြနဲ႔ယွဥ္ရင္ ကြၽန္မတို႔ဆီမွာ နည္းေနတာ 
ေတြ႕ရတယ္။ Gatekeeper လို႔ေခၚတဲ့ CEC member ေတြကို 
အမ်ဳိးသမီးပါဝင္မႈအေပၚ ဘယ္လုိျမင္လဲ၊ က်ား-မတန္းတူညီမ်ွမွုကို 
ဘယ္လိုျမင္လဲ၊ ဒါနဲ႔ပတ္သက္ၿပီး ဘာေတြလုပ္ေဆာင္ေနလဲလို႔ 
ကြၽန္မတို႔ေမးၾကည့္တဲ့အခါ သူတို႔ေျပာတာ (၂) မ်ဳိးေပါ့။ တစ္မ်ဳိးက 
အမ်ဳ းိသမီးေတြပါတာ အားေပးတယ္။ အမ်ဳ းိသမီးအမတ္ ဒ့ီထက္ပုိမ်ား 
ေအာင္လုပ္ေဆာင္ပါ့မယ္ေပါ့။ ဒါမယ့္ ေသခ်ာခိုင္မာတဲ့ နည္းဗ်ဴဟာ 
ေတြ မရွိဘူး။ အားေပးတယ္ဆိုတဲ့ အသိ၊ နားလည္မႈရွိတာေတာ့ 
ေတြ႕ရတယ္။ ဒုတိယတစ္ခုက ဘာလဲဆုိေတာ့ အမ်ဳ းိသားနဲ႔ အမ်ဳ းိသမီး 
တန္းတူပဲ၊ အရည္အခ်င္းရိွတ့ဲသူသာလာခ့ဲလိုက္၊ ဘယ္သူ႔မဆုိ ဖြင့္ေပး 
တယ္ဆိုတဲ့ ပံုစံမ်ဳိးေပါ့။ အဲ့ဒီေတာ့ သူတို႔မွာ သီးသန္႔လုပ္ေဆာင္တဲ့ 
အခ်က္မရွိတာ ေတြ႕ရတယ္။ မ်ားေသာအားျဖင့္ အမ်ဳိးသမီးေတြက 
CEC member အေနနဲ႔ဝင္ၿပီး ေရြးေကာက္ခံရတာ နည္းတယ္။ 
လႊတ္ေတာ္ကိုယ္စားလွယ္အျဖစ္ ေရြးေကာက္ခံမယ့္ ေကာ္မတီအဖြဲ႕ 
ထဲမွာလည္း အမ်ဳိးသမီးနည္းတာ ေတြ႕ရတယ္။ ဒါေပမယ့္ ေအာင္ႏိုင္ 
ေရးအတြက္ စည္း႐ုံးလႈံ႔ေဆာ္မႈေတြမွာ အမ်ဳိးသမီးမ်ားတာ ေတြ႕ရ 
တယ္။ ဘယ္လုိဟာမ်ဳိးလဲဆိုေတာ့ ကိုလိုနီေခတ္တုန္းက လြတ္လပ္ 
ေရးလႈပ္ရွားမႈေတြမွာ အမ်ဳိးသမီးေတြ ေနာက္တန္းေနရာကပါၿပီး 
လုပ္ေဆာင္ေပးရသလိုမ်ဳိးေပါ့။ 

လႊတ္ေတာ္ထဲက အမ်ဳ းိသမီးအမတ္ေတြအတြက္ ကန္႔သတ္ခ်က္မ်ား
အမ်ဳိးသမီးေတြ လႊတ္ေတာ္ထဲေရာက္သြားတဲ့အခါမွာလည္း 

အမ်ဳိးသမီးဆိုရင္ မိခင္ႏွင့္ကေလး၊ အမ်ဳိးသမီးကိစၥနဲ႔ပဲ သက္ဆိုင္ 
တယ္ဆိုၿပီး ဒီလုိေကာ္မတီထဲမွာ အမ်ဳိးသမီးေတြကို မ်ားေသာအား 
ျဖင့္ ထည့္ၾကတယ္။ ပံုမွန္အားျဖင့္ ဒါက ဟုတ္ေကာင္း ဟုတ္ႏိုင္ 
တယ္လို႔ ထင္စရာရွိေပမယ့္ Gender လို႔ေျပာတဲ့အခါ အမ်ဳိးသမီးက 
အမ်ဳိးသမီးကိစၥခ်ည္းပဲ ေဆာင္ရြက္ရမွာ မဟုတ္ဘူး။ ဒီအေရးမွာ 
အမ်ဳိးသားေတြ ပူးေပါင္းပါဝင္မႈလည္းလုိပါတယ္။ ေနာက္တစ္ခုက 
အမ်ဳိးသမီးလႊတ္ေတာ္ကိုယ္စားလွယ္ေတြကို ေမးတဲ့အခါ သူတို႔က 
အမ်ဳိးသမီးအေရးအတြက္ပဲထားတာမ်ဳိး မႀကိဳက္ႏွစ္သက္ၾကဘူး။ 
သူတို႔သည္ တျခားအေရးကိစၥေတြျဖစ္တဲ႔ ႏိုင္ငံရဲ႕လံုၿခံဳေရး၊ စီးပြား 
ေရး၊ သယံဇာတလိုကိစၥေတြမွာလည္း ဝင္ၿပီးေဆာင္ရြက္ခ်င္တယ္။ 
စိတ္ဝင္စားမႈရွိတယ္ဆိုတာ ေတြ႕ရတယ္။ ဒါကေတာ့ လႊတ္ေတာ္ထဲ 
ေရာက္တဲ့အခါ ကန္႔သတ္ထားတာေပါ့။ 

စံထားစရာအမ်ိဳးသမီးသူရဲေကာင္းမ်ား
လႊတ္ေတာ္ကိုယ္စားလွယ္ေတြနဲ႔ gatekeeper ေတြ ေမးတဲ့အခါ 

မွာ အမ်ဳိးသမီးေရာ၊ အမ်ဳိးသားေရာ ဘယ္သူပဲျဖစ္ျဖစ္ သူတို႔ရဲ႕ စံထား 

ရတ့ဲပုဂၢိဳ လ္ကုိေမးတ့ဲအခါ အမ်ဳ းိသားေတြကုိပဲ ေျပာၾကတာမ်ားတယ္။ 
အဲ့ဒါမ်ဳိးကိုေတြ႕ရတဲ့အခါမွာ ဘယ္လိုလဲဆိုေတာ့ အမ်ဳိးသမီးရယ္လို႔ 
စံထားရမယ့္ ပုဂၢိဳလ္မရွိဘူးေပါ့ေနာ္။ ကြၽန္မတို႔ ျမန္မာ့သမိုင္း 
တစ္ေလွ်ာက္မွာမရွိခဲ့တာ မဟုတ္ဘူး။ ရွိခဲ့တယ္။ ဒါေပမယ့္ ဒါေတြကို 
ေနရာေပးမႈ နည္းတယ္ေပါ့ေနာ္။ ဒါေတြကို ေျပာင္းလဲဖို႔၊ social 
norms ေတြ ေျပာင္းလဲဖို႔၊ ေနရာေပးဖို႔ဆို community နယ္ပယ္က 
စမယ္ဆိုရင္ အမ်ဳိးသမီးနဲ႔ပတ္သက္တဲ့ စြမ္းေဆာင္ရည္ရွိတဲ့သူကို 
အားက်ႏိုင္ဖို႔ သူတို႔မွာအခြင့္အလမ္းေတြသင္ယူႏိုင္ဖို႔ကို ကြၽန္မတို႔က 
advocate လုပ္ဖို႔လိုမယ္ထင္တယ္။ အဲဒီခါမွာလည္း တုိင္းရင္းသား
မ်ဳိးႏြယ္စုမ်ားစြာရွိတဲ့ထဲမွာ ဗမာတုိင္းရင္းသား ဗမာအမ်ဳိးသမီးေတြ 
တင္ မဟုတ္ဘူးေပါ့ေလ။ တျခားေသာ တိုင္းရင္းသားနယ္ပယ္က 
သူတို႔ဆီမွာလည္း သူတို႔ရဲ႕အမ်ဳိးသမီးသူရဲေကာင္းေတြ ဘယ္သူေတြ 
ရွိလဲ ဒါမ်ဳိးေတြထည့္သြင္းၿပီး advocate လုပ္သင့္တယ္လို႔ ကြၽန္မတို႔ 
မွာ သက္ေသသာဓကရလာတယ္။ 

ရပ္ရြာအဆင့္မွာ အမ်ဳိးသမီးေတြပါဝင္မႈက အဓိကက်ေန
ကြၽန္မတို႔ ဒီ pilot study ၿပီးသြားတဲ့အခါမွာ အမ်ဳိးသမီးေတြ 

ပါဝင္ဖုိ႔ဆုိတာ အဓိကအေျခခံက်တာက ရပ္ရြာအဆင့္မွာရဖုိ႔ လုိတယ္ 
ဆိုတာ ကြၽန္မတို႔ေတြ႕ရပါတယ္။ တခ်ိဳ႕ေတြေျပာၾကတယ္။ အမ်ဳိး 
သမီးေတြက ခုရပ္ကြက္အုပ္ခ်ဳပ္ေရးမွဴး၊ ေက်းရြာအုပ္ခ်ဳပ္ေရးမွဴးေတြ 
ရွိလာၿပီေပါ့ေနာ္။ တကယ္တမ္း ကြၽန္မတို႔ pilot study မွာသြားေမးတဲ့ 
အခါမွာ အထူးသျဖင့္ မၿငိမ္းခ်မ္းတဲ့ေဒသေတြမွာ အမ်ဳိးသမီးေတြ 
ပါဝင္တယ္ဆိုတာ ဟန္ျပပါပဲ။ အမ်ဳိးသားေက်းရြာအုပ္ခ်ဳပ္ေရးမွဴး 
ထားတာထက္ အမ်ဳိးသမီးထားလုိက္ရင္ လက္နက္ကိုင္တပ္ဖြဲ႕ေတြ 
လာတဲ့အခါမွာ အမ်ဳိးသမီးဆို သူတို႔စဥ္းစားပံုက တမ်ဳိးေပါ့ေလ၊ အဲဒါ 
ေၾကာင့္ အမ်ဳိးသမီးကို ဟန္ျပအျဖစ္ထားၾကတာမ်ဳိးေတြ ေတြ႕ရတယ္။ 
ေနာက္တစ္ခုက အမ်ဳိးသမီးေတြကို ဘာေၾကာင့္မို႔ ေရြးခ်ယ္တာလဲ၊ 
ေရြးခ်ယ္ဖို႔ ဘာလုိ႔သေဘာတူတာလဲလို႔ pilot studyမွာ ေမးတဲ့အခါ 
မွာ အမ်ဳိးသမီးေတြဆိုရင္ေတာ့ လာဘ္စားမႈနည္းပါးမွာပဲေပါ့ အဲဒီလုိ 
မ်ဳိး အေတြးအေခၚမ်ဳိး ရွိတယ္။ ဒါေၾကာင့္မို႔ အမ်ဳိးသမီးက သင့္ေတာ္ 
တယ္ဆုိတာမ်ဳ းိ၊ အမ်ဳ းိသားနဲ႔တန္းတူ စဥ္းစားတာမဟုတ္ဘဲ ႁခြင္းခ်က္ 
ကေလးေတြရွိတယ္။ 

သတင္း

ေဒၚေအးလဲ႔ထြန္း
Senior Program Manager (Gender and Livelihood)

Enlightened Myanmar Research Foundation (EMReF)



4 အတြဲ(၁)၊ အမွတ္-၃ သတင္း

ခြဲျခားဆက္ဆံမႈက ဘာလဲ ေသခ်ာမသိၾကဘူး
ကြၽန္မတို႔ MIID က IDRC နဲ႔တြဲၿပီးလုပ္တဲ့ 

သုေတသနက ရွမ္းျပည္နယ္ေတာင္ပိုင္းနဲ႔ အေရွ႕ပိုင္း 
မွာရွိတဲ့ တုိင္းရင္းသားမ်ဳ းိႏြယ္စု(၇)စုက အမ်ဳ းိသမီး 
ေတြ ႏုိင္ငံေရးနဲ႔ စီးပြားေရးမွာ စြမ္းေဆာင္ရည္အျပည့္
အဝပါဝင္ႏိုင္မႈကို ဘာေတြ အဟန္႔အတားျဖစ္ေနလဲ၊ 
အဲဒီအဟန္႔အတားေတြကုိ ဘယ္လိုေျဖရွင္းမလဲဆိုတာ 
ကြၽန္မတို႔က ေဖာ္ထုတ္ပါတယ္။ အဲဒီမွာ ကြၽန္မတို႔ 
ေတြ႕ရတာက ခြဲျခားဆက္ဆံမႈက ဘယ္လိုဟာလဲဆုိ 
တာ လံုးဝမသိၾကပါဘူး။ အမ်ဳိးသမီးေတြကိုယ္တိုင္ 
က ဒါငါတို႔ခြဲျခားခံေနရတာမဟုတ္ဘူးလို႔ ထင္ၾက 
တယ္။ အမ်ဳိးသမီးအခ်င္းခ်င္း ခြဲျခားတာေတြလည္း 
အမ်ားဆံုးေတြ႕ရပါတယ္။ ေနာက္တစ္ခုက ကြၽန္မ 
တို႔ရဲ႕ Local partner ကိုယ္တိုင္က ဒါက လိင္ပိုင္း 
ဆုိင္ရာ အၾကမ္းဖက္မႈမဟုတ္ဘူး။ အိမ္တြင္းအၾကမ္း 
ဖက္မွုလို႔ေျပာရင္ ႐ိုက္ႏွက္လုိက္တာေပါ့။ ဥပမာ-
လင္မယားရန္ျဖစ္ရင္ေတာင္ ႐ိုက္မွာပဲဆိုၿပီး ဒါက 
ျဖစ္႐ိုးျဖစ္စဥ္ဆိုတာမ်ဳိး ေတြ႕ရပါတယ္။ ဖြံ႕ၿဖိဳးေရး 
လုပ္ေနတဲ့ service provider ေတြကိုယ္တိုင္က 
ဒါကိုမသိဘူး ျဖစ္ေနတယ္။ ဒါက ကြၽန္မတို႔ရဲ႕ စိန္ေခၚ 
မႈတစ္ခုေပါ့။ အဲဒီေတာ့ ကြၽန္မတို႔က Gender 
Equality Network တို႔နဲ႔ပူးေပါင္းၿပီး သူ႔တို႔ကို 
အရင္ဆံုးသင္တန္းေတြေပးရတယ္။ သင္တန္းေပး 
ၿပီးေတာ့ အရမ္းေကာင္းတဲ့ရလဒ္ေတြ ရလာပါတယ္။ 

ေနာက္တစ္ခုက သူတို႔ဆီမွာ အရမ္းကိုထင္ထင္ 
ရွားရွား ေတြ႕ရတာက မူးယစ္ေဆးသုံးတယ္၊ ေယာက်္ား 
က ဘာမွမလုပ္ဘူး၊ မိန္းမက အကုန္လုပ္ရတယ္၊ 
ေယာက်္ားေဆးသံုးဖို႔ ပိုက္ဆံရွာေပးရတယ္။ ဒါေပ 
မယ့္ မိန္းမေတြကိုယ္တိုင္က ငါတို႔ကေလးအေဖမရွိ 
ရင္ဆိုၿပီး သည္းခံေနလုိက္တယ္။ အဲ့ဒါကိုသည္းခံ 
ေအာင္ အားေပးတာကလည္း မိန္းမေတြျဖစ္တဲ့ 
သူတို႔ရဲ႕အေမ၊ ေယာကၡမနဲ႔ ပတ္ဝန္းက်င္ပဲ။ 

ေဒၚေမပန္းခ်ီ
Research Coordinator
Myanmar Institute for 

Integrated Development (MIID)

ဇြန္ ၂၈၊ ၂၀၁၉

အရက္ေသာက္သံုးမႈေလွ်ာ့ခ်ေရးႏွင့္ အရက္ေၾကာင့္ျဖစ္သည့္ အၾကမ္း 
ဖက္မႈေလွ်ာ့ခ်ေရးလုပ္ငန္းမ်ားတြင္ အမ်ဳိးသမီးမ်ားပါဝင္လွ်င္ အက်ဳိးေက်းဇူး 
ပိုမ်ားႏိုင္မည္ဟု သုေတသနစာတမ္းအရ သိရသည္။ 

အမ်ဳိးသမီးအဖြဲ႕မ်ားကြန္ရက္ ျမန္မာ (Women's Organizations 
Network of Myanmar) မွ ေလ့လာခဲ့သည့္ (၂၀၁၈) ခုႏွစ္အတြင္း ၿမိဳ႕နယ္ 
(၆) ၿမိဳ႕နယ္တြင္ အရက္ႏွင့္ဆက္စပ္သည့္ က်ား-မ အေျချပဳ အၾကမ္းဖက္မႈ 
သုေတသနစာတမ္းတြင္ ယင္းသို႔အႀကံျပဳထားျခင္း ျဖစ္သည္။ 

သုေတသနကို ဦးေဆာင္ေလ့လာသူ အႀကံေပးပုဂၢိဳလ္ ေဒါက္တာသန္းျမင့္ 
က ''အရက္အလြန္အကြၽံေသာက္သံုးမႈ AUDIT C ရမွတ္အရ အမ်ဳိးသားေတြ 
က အရက္ေသာက္သံုးမႈ ျပင္းထန္တဲ့အဆင့္ေတြရွိတာ ေတြ႕ရပါတယ္။ သူတို႔ 
အရက္ေသာက္တာကို ဇနီး၊ သမီး၊ အေမ၊ အေဒၚ  စတဲ့အမ်ဳိးသမီးေတြကပဲ 
အမ်ားဆံုးတားျမစ္ၾကတာကို ေတြ႕ရ တယ္။ ဒါေၾကာင့္ အရက္ေသာက္သံုးမႈနဲ႔ 
အရက္ေၾကာင့္ျဖစ္တဲ့ အၾကမ္းဖက္မႈေတြေလွ်ာ့ခ်ဖို႔ဆိုရင္ အမ်ဳိးသမီးေတြ 
ပါဝင္မႈအခန္းက႑ကို ပိုၿပီးျမႇင့္ဖို႔လိုအပ္ပါတယ္""ဟု ဆိုသည္။

အေရွ႕ဒဂံု၊ လိႈင္သာယာ၊ ပန္းတေနာ္၊ ပုသိမ္၊ ေတာင္တြင္းႀကီး၊ တီးတိန္ 
စသည့္ ၿမိဳ႕နယ္ (၆) ၿမိဳ႕နယ္ကို သုေတသနျပဳလုပ္ခဲ့ျခင္းျဖစ္ၿပီး ေလ့လာမႈတြင္ 
ပါဝင္သူအားလံုးသည္ အိမ္ေထာင္သည္မ်ားျဖစ္ၾကသည္။ အရက္ျဖတ္ရန္ 
တိုက္တြန္းေျပာၾကားသူမ်ားအေၾကာင္း ေလ့လာရာတြင္ အမ်ဳိးသားအရက္ 
ေသာက္သည့္သူ ၆၅ ရာခိုင္ႏႈန္းကို သူတို႔၏ဇနီးမယားက အရက္ျဖတ္ရန္ 
တိုက္တြန္းေၾကာင္း ေျဖဆိုၾကၿပီး၂၃ ရာခိုင္ႏႈန္းေက်ာ္ေသာ အမ်ဳိးသမီး 
အရက္ေသာက္သူမ်ားကို သူတို႔၏ အမ်ဳိးသမီးမိတ္ေဆြမ်ားက အရက္ျဖတ္ရန္ 
တိုက္တြန္းၾကသည္။ အရက္ေသာက္သံုးမႈ ျပင္းထန္ေသာအဆင့္ကို ေလ့လာ 
ရာတြင္ အမ်ဳိးသား ၁၇ ရာခိုင္ႏွုန္းသည္ အရက္စြဲမႈျဖစ္ႏိုင္ေခ်ရွိၿပီး အမ်ဳိး 
သား ၄၄ ရာခိုင္ႏႈန္းႏွင့္ အမ်ဳိးသမီး ၄၂ ရာခိုင္ႏႈန္းသည္ အရက္ေၾကာင့္ 
အႏၲရာယ္မ်ားလာသည္ကို ေတြ႕ရွိရသည္။ 

အမ်ဳိးသမီးမ်ားကြန္ရက္ -ျမန္မာမွ ေဒၚေကသီဝင္းက ''အမ်ဳိးသမီးေတြရဲ႕ 
အိမ္ေထာင္ဦးစီးလို႔ေခၚတဲ့ အမ်ဳိးသားေတြဟာ အရက္ေသာက္ၿပီး မူးလုိ႔ 
အၾကမ္းဖက္တဲ့အခါ အိမ္တြင္းအၾကမ္းဖက္မႈမွာ ႐ုပ္ေရာ၊ စိတ္ေရာ၊ လိင္ပိုင္း 
ဆိုင္ရာေရာ၊ စီးပြားေရးအရေရာ အမ်ဳိးသမီးေတြ ခံစားေနရတယ္။ ဒီသုေတ 
သနေပၚမွာအေျခခံၿပီး အရက္နဲ႔ပတ္သက္တဲ့ မူဝါဒအားနည္းမႈေတြ၊ ျပဳျပင္ 
ေျပာင္းလဲမႈေတြလုပ္ဖို႔ ႀကိဳးစားေနပါတယ္""ဟုဆိုသည္။ 

ေလ့လာခ့ဲသည့္ေဒသမ်ားတြင္ အရက္ေသာက္သုံးမႈႏွင့္ အရက္ႏွင့္ဆက္စပ္ 
ေသာ အၾကမ္းဖက္မႈေလွ်ာ့ခ်ေရးစီမံခ်က္မ်ား လုပ္ေဆာင္ရန္ လိုအပ္သည္ဟု 
သုေတသနက အႀကံျပဳထားပါသည္။

ေရႊေလး

အရက္ေသာက္သံုးမႈ
ေလွ်ာ့ခ်ေရး အမ်ဳိးသမီးမ်ား
ပါဝင္လွ်င္ ပိုအက်ဳိးရွိနုိင္
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ဇူလိုင္ ၈၊ ၂၀၁၉

အမ်ဳိးသမီး၊ အမ်ဳိးသား တန္းတူညီမွ်ေရး 
လုပ္ေဆာင္ရာတြင္ ရန္သူသဖြယ္သေဘာ 
မထားၾကဘဲ မိတ္ေဆြေတြလို၊ ေမာင္ႏွမအ 
ရင္းအခ်ာေတြလို ျဖစ္ေစခ်င္သည္ဟု ႏိုင္ငံ 
ေတာ္၏အတိုင္ပင္ခံပုဂၢိဳလ္ ေဒၚေအာင္ဆန္း 
စုၾကည္က ဇူလိုင္လ ၃ ရက္ေန႔ ေနျပည္ေတာ္ 
တြင္ ျပဳလုပ္သည့္ ျမန္မာအမ်ဳိးသမီးေန႔ 
အခမ္းအနားတြင္ ေျပာၾကားခဲ့သည္။

 ေဒၚေအာင္ဆန္းစုၾကည္က ''အားလံုး 
တန္းတူညီတူလက္တြဲၿပီးသြားနုိင္ဖို႔ ဦးတည္ 
ရမွာ ျဖစ္ပါတယ္။ အမ်ဳိးသမီးအခ်င္းခ်င္း 
စာနာနားလည္ႏုိင္မွ၊ ကြၽန္မတို႔ အမ်ဳိးသမီး 
ေတြ၊ အမ်ဳိးသားေတြၾကားထဲမွာ စာနာ 
နားလည္ႏုိင္မွ အနာဂတ္မ်ဳိးဆက္မ်ားရဲ႕ 
အက်ဳိးကိုထမ္းေဆာင္ႏိုင္မွာပဲ ျဖစ္ပါတယ္"" 
ဟုဆိုသည္။

တစ္ဦးတစ္ေယာက္စီ၊ အဖြဲ႕တစ္ဖြဲ႕စီ၊ 
တစ္ကြဲတစ္ျပားစီႏွင့္ ကိုယ့္အတြက္ပဲ လုပ္ 
ေနမည္ဆုိလွ်င္ ျမန္မာႏိုင္ငံ၏ တိုးတက္ေရး 
ကို ပံ့ပိုးႏိုင္မည္မဟုတ္ဟု ေဒၚေအာင္ဆန္း 
စုၾကည္က ဆိုသည္။

၎က ''ဒါေၾကာင့္ ကြၽန္မတို႔အမ်ဳိးသမီး 
ေတြက ေရွ႕ကဦးေဆာင္ၿပီး ညီညီၫြတ္ၫြတ္ 
နဲ႔ စုေပါင္းေဆာင္ရြက္တ့ဲ စံႏႈန္းေတြကုိ ခ်ေပး 

က်ား-မ တန္းတူညီမွ်ေရး 
ေဆာင္ရြက္ရာတြင္ 
ရန္သူသဖြယ္ 
သေဘာမထားရန္ 
ေဒၚေအာင္ဆန္းစုၾကည္ဆို 

ဓာတ္ပုံ-Myanmar State Counsellor Office Facebook

ဓာတ္ပုံ-Myanmar State Counsellor Office Facebook

လုိက္မယ္ဆုိရင္ ဒီေန႔တစ္ေန႔အတြက္၊ တစ္ႏွစ္ 
အတြက္တင္ မဟုတ္ဘူး။ ကြၽန္မတု႔ိႏိုင္ငံရဲ႕ 
အနာဂတ္အတြက္ အင္မတန္မွ အေရးပါမွာ 
ျဖစ္ပါတယ္။"" ဟု ေျပာၾကားခဲ့ သည္။

ျမန္မာႏိုင္ငံလုံးဆိုင္ရာ အမ်ဳိးသမီး 
ေကာ္မတီ ဖြ႕ဲစည္းခ့ဲသည့္ေန႔ျဖစ္သည့္ ဇူလုိင္ 
လ (၃) ရက္ေန႔ ကို  ျမန္မာအမ်ဳိးသမီးမ်ားေန႔ 
အျဖစ္ သတ္မွတ္ၿပီး ႏွစ္စဥ္က်င္းပခဲ့ျခင္းျဖစ္ 
သည္။  အျပည္ျပည္ဆိုင္ရာ အမ်ဳိးသမီးမ်ား 
ေန႔၏ ေဆာင္ပုဒ္ျဖစ္သည့္ ''ခြင့္တူညီေရး 
စဥ္းစားလို႔ စြမ္းရည္ျမႇင့္ေရး အေလးေပးဖို႔၊ 
ေျပာင္းလဲမႈအတြက္ ဆန္းသစ္တီထြင္စို႔"" ဆို 

သည့္ ေဆာင္ပုဒ္ႏွင့္အညီ က်င္းပျပဳလုပ္ ခဲ့ 
ျခင္းျဖစ္သည္။ ယင္းေဆာင္ပုဒ္ႏွင့္အညီ 
က်ား-မေရးရာ တန္းတူညီမၽွမႈႏွင့္ အမ်ဳိး 
သမီးမ်ား စြမ္းေဆာင္ရည္ ျမင့္မားလာႏိုင္ 
ေစမည့္ လူမႈကာကြယ္ေစာင့္ေရွာက္ေရး 
စနစ္မ်ား၊ လူမႈေရးရာဝန္ေဆာင္မႈမ်ားႏွင့္ 
လုပ္ထုံးလုပ္နည္း ယႏၲရားမ်ားအတြက္ 
ဆန္းသစ္သည့္နည္းလမ္းမ်ားကို ေဖာ္ထုတ္ 
ေဆာင္ရြက္သြားဖို႔ကိုလည္း ေဒၚေအာင္ဆန္း 
စုၾကည္က တိုက္တြန္း ေျပာၾကားခဲ့သည္။

ေရႊေလး
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''အမ်ဳိးသမီးေတြအေနနဲ႔ တိုင္းျပည္ရဲ႕
ႏိုင္ငံေရးနဲ႔ စီးပြားေရးမွာ ျပည့္ျပည့္ဝဝ 
ပါဝင္ခြင့္ရရင္လူ႔အဖြဲ႔အစည္းက 
ပိုၿပီးေအာင္ျမင္မွုေတြရလာမယ္""

------ Barack Obama 

ကမၻာေက်ာ္တို႕ရဲ ႕  ေျပာစကား

ဓာတ္ပုံ-www.newsweek.com

ဇူလုိင္ ၅၊ ၂၀၁၉

ရန္ကုန္တုိင္းေဒသႀကီးအစိုးရအဖြဲ႕မွ  အသစ္ဖြဲ႕စည္းမည့္ လူဝင္မႈႀကီးၾကပ္ေရး 
ႏွင့္ လူ႔စြမ္းအားအရင္းအျမစ္ဝန္ႀကီးဌာနတြင္ ဝန္ႀကီးအျဖစ္တာဝန္ထမ္းေဆာင္ 
ရန္ ေဒၚ မိုးမိုးစုၾကည္အား ခန္႔အပ္ေၾကာင္း ဇူလိုင္လ (၂) ရက္ေန႔က ျပဳလုပ္သည့္ 
ရန္ကုန္တိုင္းလႊတ္ေတာ္တြင္ အတည္ျပဳလုိက္သည္။ 

ေဒၚ မိုးမိုးစုၾကည္သည္ မရမ္းကုန္း မဲဆႏၵနယ္ အမွတ္ (၂) လႊတ္ေတာ္ 
ကုိယ္စားလွယ္တစ္ဦးျဖစ္ၿပီး ဇူလုိင္လ (၁) ရက္ေန႔က ေဒၚ မုိးမုိးစုၾကည္အား ဝန္ႀကီး 
အျဖစ္ခန္႔အပ္ရန္ ရန္ကုန္တိုင္းဝန္ႀကီးခ်ဳပ္ဦးၿဖိဳးမင္းသိန္းက အမည္စာရင္း 
တင္သြင္းခဲ့ျခင္းျဖစ္သည္။ ဇူလိုင္လ (၃) ရက္ေန႔တြင္ ရန္ကုန္တုိင္းအစိုးရအဖြဲ႕ 
လူဝင္မႈႀကီးၾကပ္ေရးႏွင့္ လူ႔စြမ္းအားအရင္းအျမစ္ဝန္ႀကီးဌာန ဝန္ႀကီး ေဒၚ မိုးမိုး 
စုၾကည္သည္ ရန္ကုန္တိုင္းလႊတ္ေတာ္တြင္ ကတိသစၥာျပဳခဲ့သည္။ 

ေဒၚ မိုးမိုးစုၾကည္သည္ ရန္ကုန္တိုင္းအတြင္း တတိယေျမာက္ အမ်ဳိးသမီး 
ဝန္ႀကီးတစ္ဦးအျဖစ္ ခန္႔အပ္ခံရျခင္းျဖစ္ၿပီး ယခင္က လွ်ပ္စစ္၊ စက္မႈလက္မႈႏွင့္ 
လမ္းပန္းဆက္သြယ္ေရးဝန္ႀကီးအျဖစ္ ေဒၚ နီလာေက်ာ္ႏွင့္ ကရင္တိုင္းရင္းသား 
လူမ်ဳိးေရးရာဝန္ႀကီးအျဖစ္ ေဒၚေနာ္ပန္းသၪၨာမ်ိဳးတို႔ကို ခန္႔အပ္ခဲ့သည္။

ေရႊေလး

ဇြန္ ၂၇၊ ၂၀၁၉

ထုိင္းႏုိင္ငံတြင္ က်င္းပျပဳလုပ္သည့္ ၂၀၁၉ ခုႏွစ္ အာဆီယံ 
အမ်ိဳးသမီးစီးပြားေရး စြမ္းေဆာင္ရွင္ဆု (Outstanding 
ASEAN Women Entrepreneur Award 2019) 
ဆုေပးပြဲတြင္ ျမန္မာႏိုင္ငံမွ အမ်ိဳးသမီးလုပ္ငန္းရွင္ (၁၀)
ဦး ဆုရရွိခဲ့သည္။

ရန္ကုန္မွ အမ်ဳိးသမီးလုပ္ငန္းရွင္ (၅) ဦးႏွင့္ မႏၲေလး 
မွ အမ်ဳိးသမီးလုပ္ငန္းရွင္ (၅) ဦး စုစုေပါင္း (၁၀) ဦး ရရွိ 
ခဲ့ျခင္းျဖစ္ၿပီး ယင္းဆုသည္ အာဆီယံႏိုင္ငံမ်ားမွ စြန္႔ဦး 
တီထြင္စီးပြားေရးလုပ္ငန္း လုပ္ကိုင္သည့္ အမ်ဳိးသမီးမ်ား 
အား ေပးအပ္သည့္ဆုျဖစ္သည္။ ယင္းၿပိဳင္ပြဲကို ဇြန္လ 
တတိယသီတင္းပတ္က ထိုင္းႏိုင္ငံတြင္ ျပဳလုပ္ခဲ့ျခင္းျဖစ္ 
ၿပီး အာဆီယံႏိုင္ငံမ်ားမွ အမ်ဳိးသမီးလုပ္ငန္းရွင္ (၈၇) ဦး 
ယွဥ္ၿပိဳင္ခဲ့ၾကသည္။

ဆုေပးပြဲကို ၂၀၁၄ ခုႏွစ္မွ စတင္ျပဳလုပ္ခဲ့ျခင္းျဖစ္ၿပီး 
ျမန္မာႏိုင္ငံအေနႏွင့္ ၂၀၁၇ ခုႏွစ္တြင္ ပထမဆံုးအႀကိမ္ 
ဆုရရွိခဲ့သည္။ ယခုႏွစ္တြင္ ဆုအမ်ားဆံုးရရွိခဲ့ျခင္းျဖစ္ၿပီး 
ယင္းဆုရရွိခဲ့သည့္အတြက္ အာဆီယံႏိုင္ငံမ်ားအထိ 
စီးပြားေရးခ်ိတ္ဆက္လုပ္ကိုင္ႏိုင္မွုမ်ား တိုးျမႇင့္လာႏိုင္ 
မည္ဟု သိရသည္။ အမ်ဳိးသမီးစြန္႔ဦးတီထြင္လုပ္ငန္းရွင္ 
ျဖစ္ၿပီး ကုမၸဏီသက္တမ္း (၅)ႏွစ္ရွိသူ၊ မိမိကုမၸဏီအတြင္း 
အမ်ဳိးသမီးဝန္ထမ္း အလုပ္ခန္႔ထားႏိုင္မွု၊ ေဒသတြင္း 
အက်ဳ းိျပဳလုပ္ငန္းေဆာင္ရြက္မုွႏွင့္ တရားဝင္အခြန္ေဆာင္ 
ထားမႈ စသည့္အခ်က္မ်ားႏွင့္ကိုက္ညီသူမ်ား ၿပိဳင္ပြဲတြင္ 
ေလွ်ာက္ထားႏိုင္သည္။

ေရႊေလး

ျမန္မာအမ်ိဳးသမီးလုပ္ငန္းရွင္ 
(၁၀) ဦး အာဆီယံအမ်ဳိးသမီး
စီးပြားေရးစြမ္းေဆာင္ရွင္ဆု ရရွိ

ရန္ကုန္တိုင္းဝန္ႀကီးဌာနအသစ္အတြက္ 
အမ်ဳိးသမီးဝန္ႀကီးတစ္ဦး ခန္႔အပ္

ဓာတ္ပုံ-Yangon Hluttaw Facebook Page


